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 ماجرای تنبیه بدنی دانش آموزان 
 در مدارس این بار به روستای شمیل 

در استان هرمزگان رسید

درس دندان شکن یک مدیر 
   استاندار هرمزگان در دستوری 

 به مدیرکل آموزش وپرورش 
خواستار بررسی جدی موضوع شد

شهروند| ســریال ادامــه دار تنبیه شدید 
دانش آموزان توســط مدیر مدرسه این بار به 
روستای شــمیل در هرمزگان رسید؛ خبری 
که نخستین قسمت تنبیه بدنی دانش آموزان 
در  ســال تحصیلــی جدید نیســت و به نظر 
نمی آید آخرین خبر هم باشد. حدود دوهفته 
پس از پاره شــدن پرده گوش یک دانش آموز 
با ســیلی ناظم در شــوش، این بار »لگد مدیر 
دبستان سرسمات روستای شمیل« منجر به 
افتادن ۳دندان و آســیب 2 دندان دیگر یک 

دانش آموز شده است.
آن طور که رســانه های محلــی هرمزگان 
درباره این موضوع نوشــته اند، در دبســتان 
سرسمات روستای شمیل بین دو دانش آموز 
دعوا و مشــاجره ای رخ می دهــد و در همین 
حین مدیر دبســتان وارد دعوا شده و با زدن 
لگد به صورت یکی از دو دانش آموز، او را نقش 
زمین کرده و باعث افتادن ۳دندان و لق شدن 
2دندان دیگرش می شــود. کانــال تلگرامی 
»بادگیــر« که اخبار این اســتان را پوشــش 
می دهــد، از بی اعتنایــی این مدیــر به وضع 
دانش آموز هــم پس از این درگیری نوشــته 
اســت: »پس از درگیری، مدیــر بی توجه به 
اتفاقِ رخ داده، دانش آمــوز مصدوم را با همان 
وضع راهی کلاس کــرده و تا پایان ســاعت 
مدرسه او را نگه می دارد. با مراجعه دانش آموز 
مصدوم به خانــه، خانواده اش بــا مراجعه به 
شــورای روستا، حراســت آموزش و پرورش و 
ارگان های مربوط خواســتار پیگیری موضوع 
می شــوند. برای بررســی موضوع نماینده ای 
از حراســت آمــوزش و پــرورش ناحیه یک 
بندرعبــاس به این دبســتان اعزام شــده اما 
هیچ کــدام از دانش آموزان حاضــر به گفتن 
حقیقت موضوع نمی شوند.« این خبر در دیگر 
رسانه های اســتان هرمزگان هم منتشر شده 
که به نظر می آید ماجرای درگیری مربوط به 

یکی دو روز گذشته باشد. 
دستور استاندار هرمزگان برای 

بررسی موضوع
انتشــار گســترده این خبر در شبکه های 
اجتماعی، واکنش اســتاندار هرمزگان را هم 
به همراه داشــت که از لزوم بررسی فوری این 
موضوع ســخن گفت. »فریــدون همتی« در 
دســتور ابلاغی به مدیرکل آموزش و پرورش 
هرمــزگان و مدیرکل بازرســی اســتانداری 
هرمزگان خواستار بررســی دقیق و با جدیت 
این موضوع و گزارش نتایج بررســی ها شده 

است.
در سال های گذشــته و با گسترش فضای 
مجازی و همچنین حساســیت جامعه، اخبار 
فراوانی از تنبیه شدید بدنی دانش آموزان در 
اســتان های مختلف ایران منتشر شده که در 
بســیاری از موارد واکنش مقامات اســتانی و 
وزارت آموزش  و پرورش را به همراه داشــته 
است که بعضی از معلمان متخلف هم مشمول 
مجازات هایی شــدند، اما ایــن واکنش های 
رســانه ای و همچنیــن برخوردهــای قهری 
تاکنون نتوانسته ریشــه تنبیه دانش آموزان 
توســط معلمان و مدیران مــدارس را از بین 

ببرد. 
این تنبیهات درحالــی صورت می گیرد که 
قوانیــن موجود، هرگونه برخــورد فیزیکی یا 
حتی تنبیه رفتاری دانش آمــوزان را ممنوع 
اعلام کرده است؛ براساس ماده ۷۷ آیین نامه 
انضباطــی مدارس »اعمــال هرگونه تنبیه از 
قبیل اهانــت، تنبیه بدنــی و تعیین تکالیف 
درســی جهت تنبیه ممنوع است.« علاوه  بر 
این و براســاس ماده ۷۴ این آیین نامه »قصور 
و ســهل انگاری دانش آموزان نسبت به انجام 
وظایف خود تخلف محســوب می شود. مدیر، 
شورای مدرســه، معاونان و مربیان موظفند 
قبل از اعمال هرگونه تنبیه از وضع و موقعیت 
محصــل آگاهی یابنــد و در جســت وجوی 
انگیزه و علت تخلف برآیند و نســبت به رفع 
آن اقدام کنند.« امــا پس از طی این مراحل و 
درصورتی که روش های تربیتی در دانش آموز 
موثر نباشد، در این صورت ماده ۷۶ آیین نامه 
انضباطــی انــواع تنبیه بــرای دانش آموزان 
را تعیین کرده اســت. براســاس ایــن ماده 
»دانش آمــوزان متخلفــی کــه راهنمایی ها 
و چاره جویی هــای تربیتــی در آنهــا مفید و 
موثر نمی افتــد، با رعایت تناســب به یکی از 

روش های زیر مورد تنبیه قرار می گیرند: 
١- تذکر و اخطار شــفاهی به طور خصوصی 
2- تذکر و اخطار شفاهی در حضور دانش آموزان 
کلاس مربــوط ۳- تغییــر کلاس، در صــورت 
وجود کلاس های متعدد در یــک پایه با اطلاع 
ولی دانش آموز ۴- اخطــار کتبی و اطلاع به ولی 
دانش آموز ۵- اخراج موقت از مدرســه با اطلاع 
قبلی ولی دانش آموز، حداکثر برای مدت سه روز 

۶- انتقال به مدرسه دیگر.« 
با این حال و با وجود صراحت قانون در ممنوعیت 
هرگونه تنبیه دانش آموزان، به نظر می آید برخورد 
فیزیکی معلم با دانش آموز در بسیاری از مدارس 
روستایی و استان های محروم همچنان امری رایج 
به حســاب می آید که تنها بعضی از برخوردهای 

بسیار خشن خبرساز می شود. 

رئیس سازمان محیط زیست دیروز در شوراي شهر تهران باز هم از پشت پرده مشکلات محیط  زیست ایران گفت

پدرخوانده های آلودگی هوا
نیره خادمی-شــهروند| پاییز کــه آمد مثل هر 
 سال مســئولان از دولت گرفته تا شــورا و شهرداري به 
جنب و جوش افتادند؛ دوباره آمار مرگ و میر، دوباره غول 
هفت ســر آلودگي هوا و دوباره حــرف از منابع آلاینده 
سوخت، خودروهاي فرســوده و موتورهاي کاربراتوري 
است. دیروز در شوراي شــهر تهران هم رئیس سازمان 
محیط زیست میهمان بود تا خیلي ویژه از اقدامات انجام  
شده درباره آلودگي هواي تهران بگوید. عیسي کلانتري 
که به تازگي بر جایگاه معصومه ابتکار در این ســازمان 
نشسته، دیروز از پدرخوانده هایي گفت که صنعت را در 
دست دارند: »اگر شما اراده کنید تا مشکلات حل شوند، 
باید در مقابل گادفادرهایــی )پدرخوانده( قرار بگیرید 
که زورشــان هم کم نیســت.« او البته یک خبر خوش 
هم براي مردم داشــت؛ خبري که درباره دســتور ویژه 
رئیس جمهوری است: »خبرهاي خوبي براي مردم تهران 
دارم. روز شنبه جلسه یک ســاعته ای با حسن روحانی، 
رئیس جمهوری درباره مســائل زیست محیطی کشور 
داشتم. در این جلســه رئیس جمهوری دستور داد که با 
محمدباقر نوبخت، معاون رئیس جمهوری تماس بگیرم 
تا دو  میلیــارد دلار از محل صندوق ذخیــره ارزی برای 
حل مشکل پســماندها از محل بودجه برای  سال آینده 
تخصیص داده شود که بتوانیم تا پایان چهار  سال آینده 

مشکل پسماندهای کشور را حل کنیم.«
به  گفته کلانتري فشردگی جمعیت در تهران عواقب و 
مشکلات زیادی همچون پسماند، آلودگی هوا و... در پی 
دارد که اراده ای برای تصمیم گیری براي حل مشکلات 
وجود ندارد: »وضع آلودگی کلانشهرها به  طور نسبی بهتر 
شده است و تعداد روزهای آلاینده کمتر از نصف روزهای 
آلاینده در  سال ۹١ بوده است؛ اما هنوز هم حدود ۹۰ روز 
هوای آلوده داریم که از شورا و شهرداری می خواهم اقدام 
عملی در این زمینه انجام دهیم. به  عنوان مثال ۳۰ درصد 
آلودگی هوای تهران متعلق به کامیون هایی اســت که 
شبانه وارد تهران می شوند و معمولا عمر بالای ١۰ سال 
دارند. هیچ کس این کامیون ها را نمی بیند؛ چراکه وقتی 
خواب هســتیم وارد تهران می شــوند و هنوز در خواب 
هســتیم که تهران را ترک می کنند ولي آلودگی شان را 

برای مردم به جای می گذارند.« 
کاهش آلودگي هواي تهران وابستگي زیادي به صنایع 
دارد؛ از کارخانه هاي آلاینده گرفته تا صنایع خودروسازي 
و سوخت خودرو. به اعتقاد رئیس سازمان محیط زیست، 
ممکن است که برای حل مشکل آلودگي هوا حتی چند 

کارخانه هم تعطیل شود و باید همه 
کمک کنیم تا این مشکلات حل 
شود اما: »قبول کنید اگر شما اراده 
کنید تا مشکلات حل شوند باید در 
مقابل گادفادرهایی )پدرخوانده( 
قرار بگیرید که زورشــان هم کم 
نیست. به مسئولان محیط  زیست 
اعلام کردیــم که با دانشــگاه ها 
قــرارداد ببندند تا ســاکن دایم 
پالایشــگاه ها برای انجام تســت 
آلایندگی شوند. لازم است محیط  
زیست ساکن دایم در پالایشگاه ها 
شود تا سوخت هایی را که مدعی 
استاندارد بودن آن هستند، تست 

کنند؛ چراکه وزیر نفت گفته اگر ســوخت ها استاندارد 
نیستند، آنها را تعطیل کنید که به زودی این کار نیز در 

دستور کار قرار می گیرد.«
دســتور رئیس جمهوری برای پیگیــری علت بوی 
نامطبوع اطراف فرودگاه امام خمینی خبر دیگري بود که 
کلانتري آن را در جلسه اعضاي شوراي شهر مطرح کرد: 
»در منطقه ۴، ۵ کیلومتری بوی نامطبوعی که متعلق به 
١۴، ١۵ واحد آلاینده است در فضا پخش می شود که این 
واحدها هم در حال اصلاح هستند و امیدواریم تا تابستان  
سال آینده این مشکل مرتفع شود. در جنوب تهران ۶۰ 
منطقه زباله سوزی وجود دارد؛ مناطقي که برای دیروز 
و امروز نیستند و جای سوال است که شهرداری در این 
حوزه چه کرده؟« او از اعــلام آمادگي وزیر صنایع براي 
از رده خارج کردن موتورهای غیراســتاندارد خبر داد و 
پیشنهاد کرد که شهرداری جریمه واحدهای آلاینده را 

صرف رفع آلودگی ها کند: »۴22 صنعت آلاینده در تهران 
شناسایی شده و سازمان به آنها اخطار داده است.«

 از آلودگي منابع آب 
تا آلایندگي یك نیروگاه براي تهران

انتقاد از تعلل در قانون پنج ساله مجلس برای حمایت از 
ساخت خودروهای داخلی و تبدیل آن به قانون ۳۰ساله، 
شرط سازمان محیط  زیست براي ساخت بزرگراه شهید 
شوشتري و آلودگي منابع تامین آب تهران از دیگر مواردي 
بود که کلانتري درباره آن حرف زد و از رئیس جمهوری 
خواست تا براي دستیابي به هواي پاک کمک کند؛ چون 
محیط زیست و شهرداری به تنهایی زورشان نمی رسد: 
»به مدیرکل استان تهران دســتور داده ایم که شرایط را 
برای حل آلودگی اطراف منابع آبی تهران سختگیرانه تر 
کند. شاید باورتان نشــود جاهایی که محل تأمین آب 
تهران هستند، همچون سد لار، لتیان، کرج، جاجرود و... 
محل شست وشوی گاو و گوسفندمان شده است و باید 
محل حفاظت شده را تشدید کنیم؛ اما این مهم تا جایی 
است که زورمان برســد، چراکه محیط بانانمان محکوم 
به کشته شدن هستند و اگر کارشان را هم انجام دهند، 
محکوم به قصاص می شــوند. قانون محیط بانان نیز در 
مجلس در حال بررسی اســت و برای حفاظت از منابع 
آب تهران نیازمند کمک شورا و شهرداری هستیم؛ چرا 
که بر اساس استانداردها تا شعاع 2۰۰متری منابع آبی 
افراد ممنوع الورود هستند اما بروید 
ببینید کــه گله گله گوســفندان 
در ایــن منطقه شست وشــو داده 
می شوند.« به گفته او باید ماموران 
شهرداری و شــهرداران مناطق به 
حساسیت  محیط زیستی  مسائل 
داشته باشند نه این که با بی تفاوتی 
از کنار مسائل عبور کنند: »2۰ درصد 
آلودگی هــوای تهــران و کرج به 
دلیل فعالیت یک نیروگاه اســت و 
وزیر نفت هم تاکید کــرده که اگر 
پالایشگاهی سوختش غیراستاندارد 
باشــد، تعطیلش کنید. نیروگاهی 
همچــون نیروگاه شــهید رجایی 
در روزهایی که وارونگی دما را شاهد هستیم 2۰ درصد 
آلودگی هوا را تولید می کند.« او در پاسخ به انتقاد اعضاي 
شــورا از پدرخوانده هاي صنعت هم گفــت که تعداد و 
وضع کارخانه های آلاینده در پایتخت مشخص است اما 
باید اراده و عزمی جدی در زمینه بهبود شــرایط داشته 
باشیم: »۵۰ کارخانه آلاینده در تهران داریم که تعطیلی 
آنها موجب بیکاری حدود ١۰ هزار نفر می شود. حالا باید 
تصمیم بگیریم که اولویت ما هوای پاک است یا موضوعات 
دیگر. در این زمینه باید تصمیماتی گرفته شود.« کلانتری 
درباره آخرین وضع بزرگراه شهید شوشتری توضیحاتي 
را ارایه کرد: »شرط سازمان حفاظت محیط زیست برای 
ساخت این بزرگراه در منطقه حفاظت شده سرخ حصار 

این است که حتما از تونل استفاده شود.«
هر هفته 500 قرباني آلودگي هوا در تهران 

البته اعضاي شورا هم نظرات و انتقادات زیادي درباره 

آلودگي هواي تهــران دارند؛ مثل بهــاره آروین، عضو 
هیات رئیسه شورا که از تعهد چهارساله مدیران شهري 
برای غلبه بر »دیو هفت سر« آلودگی هوا حرف زد. مجید 
فراهانی عضو دیگر شــورا با تقسیم عدد کل مرگ و میر 
آلودگي هوا در تهران قربانیــان آن را در هر هفته معادل 
ســقوط یک ایربــاس ۵۰۰ نفره اعلام کرد: »در  ســال 
8۴ آمار آلودگي هوا ١۰ هزار نفر بود و در  ســال ۹۵ این 
رقم به بیش از دو برابر رســید در حالــي که تهران جزو 
سه شهري است که بدترین کیفیت هوا را دارد.« حسن 
رسولی، عضو کمیسیون برنامه و بودجه شورا البته واکنش 
تندي به حرف هاي رئیس سازمان محیط  زیست داشت. 
او معتقد بود که به کار بــردن واژه گادفادر یا پدرخوانده 
براي صنایع ادبیاتي نرم است: »این ادبیات آقای کلانتری 
که نمی خواهد با حرف هایش به کسی بربخورد، درست 
نیست؛ چرا که سخنان شــما به گونه ای بود که صنایع 
خودروسازی، لاستیک و... خدای نکرده بدشان نیاید.« 
محسن  هاشمی، رئیس شورا هم البته در واکنش به این 
حرف ها، خطاب به کلانتری گفت: »منظور این است که 
شما هم به مانند محیط بانان تان به سمت کشته شدن 
بروید!« او همچنین در جمع خبرنگاران هم توسعه مترو 
را از موثرتریــن راهکارهای کاهش آلودگی هوای تهران 
دانست: » بی تردید در آلودگی هوای شهر تهران، خودروها 
به ویژه خودروهای تک سرنشین نقش زیادي دارند. در 

حال  حاضر میزان ســفرهای مترو 
کمتر از دو  میلیون سفر است که باید 

این میزان افزایش پیدا کند.«
 راه اندازي خط تولید 

موتور برقي 
زهرا صدر اعظم نوري اما به  عنوان 
رئیس کمیسیون ســلامت شورا در 
گفت وگو با »شهروند« از برنامه هایي 
حرف زد که با توجه به مشــکلات 
مالي شهرداري تهران در میان مدت 
به نتیجه می رســد. او معتقد است 
که بــراي کاهش آلودگــي هوا باید 
همه دستگاه ها تلاش کنند: »عوامل 
آلوده کننده هوا مشخص هستند اما 

دستگاه ها براي رفع این منابع باید تلاش کنند که عمده 
آن هم به منابع متحرک و سوخت خودرو مرتبط است. 
نقش سازمان محیط زیست حاکمیتي و نظارتي است و 
وزارت صنایع و نفت هم باید در این زمینه پاي کار بیایند 
اما در بخش کلان دولت باید اعتبــارات ویژه اي را براي 
کاهش آلودگي هوا در حوزه هاي صنعت در نظر بگیرد.« 
صدراعظم نوري منابع متحرک را منشأ اصلي آلودگي 
هوا دانســت اما این را هم گفت که خودروهاي فرسوده 
اغلب در اختیار قشر متوسط است که گاه حتي براي امرار 
معاش از آن استفاده مي کنند؛ بنابراین باید در تعویض این 
خودروها تسهیلاتي را قایل شد: »همچنین باید اعتباراتي 
براي شــهرداري در نظر گرفته شــود تــا خودروهاي 
سنگیني که در اختیار دارند را به فیلتر دوده مجهز کنند 
تا بخش زیادي از مســأله آلودگي هوا حل شــود. البته 
اینها به منابع مالي احتیاج دارد اما سازوکار آن به سرعت 

فراهم نمي شود؛ چون شهرداري تعهدات مالي زیادي در 
کنار هزینه هاي جاري تهران دارد بنابراین با برنامه هاي 
میان مدت حل مي شــود.« او به موتور ســیکلت هاي 
کاربراتوري بــه  عنوان مهمترین منابع آلاینده اشــاره 
کرد و این خبر را به نقل از رئیس سازمان محیط زیست 
اعلام کرد که به زودي چند خط موتور برقي در کشــور 
راه اندازي مي شود که سالانه بیش از ١۰۰ هزار دستگاه 
جایگزین موتورهاي کاربراتوري شــود.« او درباره نقش 
گادفادرهاي صنعت و زورآزمایي در برابر آنها هم گفت که 
باید با وزارت صنعت به بحث و گفت وگو پرداخت: »البته 
طبیعي است که ســرمایه دار و سرمایه گذاران در مسیر 
اقدامات اینچنیني اعمال نظر  مي کنند و نمي گذارند کار 
در مسیر طبیعي خود انجام شود اما امیدواریم با تعامل 
با دولت راهکارهاي اساســي در این زمینه پیدا شود که 
مثلا در اعتبارات  ســال آینده از وزارت صنایع، سازمان 

محیط زیست و وزارت نفت حمایت هایي دیده شود.«
گادفادرهایي که رئیس ســازمان محیط زیست از آن 
حرف زد، دست هاي پشت پرده اي است که با وجود ابلاغ 
مصوبه ممنوعیت شماره گذاري موتورهاي کاربراتوري 
همچنان زمینــه شــماره گذاري را فراهــم مي کند. 
برنامه هاي سازمان هاي مختلف درباره ارزیابي وضعیت 
آلودگي هوا در حالي این روزها به اوج خود رسیده است که 
از شروع آبان ماه تا همین حالا تقریبا در 8۰ درصد روزها 
شاخص آلودگي هوا براي گروه هاي حساس ناسالم بود و 
در روز جمعه هم این عدد به ١2١ رسید. عصر جمعه اما 
بعد از آتش سوزي در پالایشگاه نفت تهران غلظت ذرات 
معلق کوچکتر از ١۰میکرون به بیش از 2۰۰میکروگرم 

رسید که شرایط هشدار محسوب مي شود.
 بین خشك شدن »چشمه علی« 

و خط 6مترو رابطه  کشف نشد
علي اعطا، سخنگوی شــورای شهر تهران هم دیروز 
نشست هفتگي خود را در نمایشگاه مطبوعات برگزار 
کرد. او درباره انتصابات شهرداري گفت که اعضا در نظر 
دارند در انتصابات دخالتی نداشــته باشند؛ اما نظرات 
خود را به گوش مسئولان شهرداری می رسانند: »اگر 
قرار باشد مســئولی نســبت به عملکردش پاسخگو 
باشــد، باید خودش مدیران را منصوب کند.« اعطا از 
احتمال اصلاح بودجه شش ماهه دوم شهرداری خبر 
داد: »۷۰ درصد بودجه شهرداری تحقق یافته است اما 
هزینه ها بیش از ١١۳ درصــد بوده اند و این عدم توازن 
تخصیص و هزینه مشکل ساز خواهد شد.« سخنگوي 
شورا درباره توقف خط ۶ به علت 
خشک شدن چشمه علي گفت 
که رابطــه بین خشک شــدن 
چشمه علی و خط ۶ مترو کشف  
نشده اســت: »درباره سرانجام 
خط ۷متــرو هم کمیســیون 
حمل ونقل شورای شهر تهران 
به موضوع ورود پیدا کرده و ابعاد 
آن هم مورد بررسی قرار گرفته 
اســت.« او همچنین در پاسخ 
به ســوال دیگري در این باره به 
»شهروند« هم گفت که این خط 
نگراني هایي را ایجاد کرده بود؛ 
بنابراین با مشارکت کمیسیون 
حمل ونقــل و عمران شــورا با معاونت هــاي مربوط 
به شهرداري بررســي هاي آغاز شــد و پنجشنبه هم 
جلسه اي برگزار شــد اما هنوز براي آن تصمیم گیري 
نشده است. اعطا درباره انتقاداتي که نسبت به تعلل در 
تعطیلي این خط وجود دارد، هم به »شهروند« توضیح 
داد: »البته تعطیل کردن یک خط که آسان است اما مهم 
این است که در مورد ایمني یا نبود ایمني آن به نتیجه 
قطعي برسیم.« او درباره برخي شنیده ها مبني بر این که 
برخي اعضا نبود ایمني در این خط را تایید کرده اند، هم 
گفت که ممکن است حرف هایي زده شده باشد اما نظر 
رسمي نیست. سخنان او در شرایطي است که از گوشه 
و کنار شنیده مي شــود که رئیس کمیسیون عمران و 
حمل ونقل شوراي شهر تهران نامه تعطیلي خط ۷ به 
معاونت هاي مربوطه شهري را نوشته است اما هنوز این 

نامه امضا و ارسال نشده است. 

گزارش
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روي خط خبر

مدیرعامل بنیاد بیماری های نادر 
ایران درگذشت

شــهروند| مدیرعامل بنیاد بیماری های نادر 
ایران در اثر ســکته قلبی درگذشت. علی داوودیان، 
مدیرعامل بنیاد بیماری های نادر ایران بعدازظهر روز، 
ششم آبان  در اثر سکته قلبی در بیمارستان نورافشار 
درگذشت. او در ســال ١۳8۷ این بنیاد را برای ارایه 
خدمات پزشکی به افراد مبتلا به این بیماری ها در 

کشور تأسیس کرد.

 مدیرکل دفتر آموزش های کاردانش
 وزارت آموزش وپرورش: 

 7 رشته جدید 
به شاخه کار دانش اضافه شد

ایســنا| مدیرکل دفتر آموزش های کاردانش 
وزارت آموزش و پرورش از راه اندازی ۷ رشــته جدید 
در کاردانش خبر داد و گفت: »شــمار رشــته های 
کاردانــش از ١۵۳رشــته بــه حدود ١۶۰رشــته 
رسیده اســت.« مصطفی آذرکیش با اشاره به رشد 
۴.١ درصدی ثبت نام دانش آموزان در هنرستان ها در 
شاخه کار دانش در  سال جاری نسبت به  سال گذشته 
افزود: »امیدواریم با کمک همه دستگاه های ذیربط 
و رسانه ها این رشد ادامه داشته باشد.« او ادامه داد: 
»تصویرسازی دیجیتالی، تولیدکننده چند رسانه ای، 
محتوا و انیمیشن، تولید و توسعه دهنده کارگاه های 
اینترنتی، پلاستیک کار، ناظر فنی چاپ، مدیریت و 

برنامه ریزی امور خانواده این ۷ رشته هستند.« 

نماینده مجلس:

7۵ هزار کولبر در کشور داریم
ایلنا| یک نماینده مجلس شــورای اســلامی 
می گوید ۷۵ هزار کولبر در کشــور داریم. رســول 
خضری در این باره گفت: »کولبرانی هستند که بعد از 
مدرسه اقدام به این کار می کنند و ما با بحران کولبران 
دانش آموز و از دست رفتن آنها نیز مواجه هستیم به 
همین خاطر باید هرچه سریعتر نسبت به رفع این 
مشکلات اقدام شود.«  او در رابطه با وضعیت معیشت 
کولبران به خصوص در معابری که مســدود شده 
است، ادامه داد: »در سال گذشته کمیته حقیقت یاب 
در خصوص وضعیت کولبران تشــکیل شد و این 
مسأله و مشکلات آنها به طور دقیق بررسی شد. در 
حال حاضر معابر کولبری از طرف کشور عراق مسدود 
شده است؛ یعنی مسئولان عراقی اجازه نمی دهند 
که کولبران در معابر مخصوص تردد کنند.«  او ادامه 
داد: »معبر از سمت ایران باز است، اما تا مرز رسمی 
باز نشــود، اجازه نمی دهند که کولبران تردد کنند، 
متاســفانه در حال حاضر کولبــری در این مرزها 
متوقف شده اســت. با وزارت کشور و شورای امنیت 
ملی جلسات متعددی برای حل مشکل کولبران و 
مسدود شدن معابر آنها برگزار کرده ایم تا این معبرها 

باز شود.« 
تشکیل کمیته  حقیقت یاب 
برای بررسی وضعیت کولبران

خضری گفت: »کمیته  حقیقت یــاب به منظور 
مشاهده مســتقیم وضعیت کولبران تشکیل شد. 
همچنین کمیته حقیقت یاب علت شــلیک گلوله 
به کولبران رابررســی کرده اســت. در قدم بعدی 
میزان وزن بارهایی که توســط این کولبران حمل 
می شــود، مورد بررســی قرار گرفت. یک بار برای 
اینکه متوجه شوم بار چه اندازه سنگین است، آن را 
امتحانی روی کولم خود گذاشتم و تا امروز مشکل 
جســمی پیدا کرده ام. آنها حدود 22۰ کیلو بار را بر 
دوش های خود حمل می کنند و علاوه بر سنگینی 
بار، مشکلات جسمی نیز آنها را تهدید می کند.«  او 
با اشاره به اینکه بیمه و تشکیل تعاونی برای کولبران 
مطرح شده است، ادامه داد: »در رابطه با بیمه کولبران 
باید به دو نکته اشاره کنم، اول اینکه بیمه کولبران 
اختیاری است و ۹۵ درصد مبلغ آن را باید خودشان 
پرداخت کنند. از صندوق بیمه عشایر نیز مبلغی برای 
بیمه آنها تخصیص داده می شود. دو میلیارد تومان 
از وزیر تعاون و مجموعه صندوق بیمه روســتاییان 
درخواست کرده ایم تا یک میلیارد آن را وزارت تعاون 
و یک میلیارد آن را وزارت کشور تقبل کند البته به 
شرط اینکه رئیس جمهوری آن را مصوب کند و هر 
چه ســریعتر این مبالغ برای بیمه آنها تامین اعتبار 
شود.«  خضری گفت : »۷۵ هزار کولبر در کشور وجود 
دارند که 2۰ هزار نفر آنها در سردشــت و پیرانشهر 
هستند، برای رسیدگی به وضعیت اورژانسی کولبران 
از وزن بار آنها کم کرده ایم و وزن را از 22۰ کیلوگرم 
به 8۰ کیلوگرم رســانده ایم. طرح یک فوریتی را در 
دستور کار داشــتیم که توسط ١۵۶ نماینده امضا و 
در هفته گذشته اعلام وصول شده است، این طرح 
۹ ماده دارد.«  او ادامه داد: »بحث تبدیل و جایگزینی 
کولبری با شــغل مناسب مدنظر اســت، چرا که 
کولبری نان به نرخ جان است و از سر ناچاری انجام 
می شود. به دنبال این هستیم که تسهیلاتی از وزارت 
صنعت، معدن و تجارت و وزارت کشور در اختیار این 
مناطق قرار گیرد و پول هایی که ازَ قبل کولبری به 
فرمانداری، استانداری و یا هنگ مرزی واریز می شود، 
ساماندهی شده و کل پول در هنگ مرزی شهرستان 
و فرمانداری به صورت مشترک واریز شود تا در نهایت 
صرف ارتقای اقتصاد در این منطقه شود تا در نهایت 
هزینه زیرساخت های اشتغالزایی، صنایع تکمیلی 
وتبدیلی واحداث کارخانجات شود تا توانمندسازی 
 در این نقاط موجب شــود، کار اســتاندارد و سالم 

انجام شود.« 

17 دوشنبه 8 آبان 1396 | سال پنجم | شماره 1260 | jameeh@shahrvand-newspaper.ir :ایمیل گروه جامعه | www.shahrvand-newspaper.ir  

پایانصفحهبندی:شروعصفحهبندی:زمانصفحهبندی:19/30- 19/00

گفت وگو

به ناز مقدسی| موضوع ورزش همگانی در سال های اخیر مورد توجه 
مسئولان قرار گرفته است؛ اما این سکه دو رو دارد. یک روی سکه نشان 
می دهد سازمان ورزش شهرداری تهران با برگزاری برنامه های ورزشی 
و مسابقات محلی به فکر ارتقای ورزش همگانی است و روی دیگر سکه 
حوادثی است که هرازگاهی برای کودکان یا زنان در پارک ها رخ می دهد 
و بحث ناایمن بودن و وجود نداشتن زیرساخت های لازم برای توسعه 
ورزش در فضاهای عمومی را به چالش می کشد. »محمد رضایی« رئیس 
سازمان ورزش شهرداری تهران دیروز میهمان غرفه روزنامه شهروند بود 
و فرصتی فراهم شد تا با این مقام مسئول درباره زیرساخت ها و فضای 

ورزش در شهر تهران به گفت وگو بنشینیم. 
  یکی از مهمترین نیازهای مردم تهران تفریح اســت که البته 
ورزش هم جزیی از تفریحات پرنشاط محسوب می شود. بنابراین 
پارک ها یکی از مکان های اصلی تفریح و ورزش در شهر است، اما 
در سال های اخیر چندین حادثه در پارک ها و بوستان ها رخ داده که 
باعث تردید در امنیت پارک ها شده است؛ آیا همه پارک ها و وسایل 

بازی کودکان در پارک های تهران امن است؟
حادثه در همه جای شــهر در کمین است. مردم پایتخت استقبال 
خوبی از پارک ها و بوستان ها می کنند. حتی برخی از مردم تا پاسی از 
شب نیز به اتفاق خانواده شــان از پارک ها استفاده می کنند. خب، این 
موضوع چه چیزی را نشان می دهد؟ این که مردم به چنین فضاهایی 
نیاز دارند و دوست دارند که اوقات تفریحشان را در این مکان ها باشند، 

بنابراین اگرچه چند حادثه در پارک های تهــران رخ داده، اما در همه 
آنها زیرساخت ها یا فضای پارک مقصر حادثه نبوده  است. با این حال، 
اگر در برخی از پارک ها هم اشــکالی وجود داشــته بشدت به سمت 
استانداردسازی و بازسازی آن گام برداشته ایم. با این حال، اگر هم چنین 

اتفاقاتی رخ می دهد، نشانه حضور بیشتر مردم است.
  در حال حاضر اجرای چه برنامه های ورزشــی و تفریحی برای 

سازمان ورزش شهرداری تهران در اولویت قرار دارد؟
توسعه ورزش همگانی یکی از اولویت های سازمان ورزش است. 
چرا که ورزش بر روان شــهروندان تاثیرات مثبتی می گذارد و با 
توجه به این که درحال حاضر زیرســاخت ها برای توسعه ورزش 
همگانی در شــهر تهران فراهم شــده است این مســأله برای ما 
اهمیت ویژه ای دارد. در حوزه جشــنواره ای، ۵۰ رشــته ورزشی 
مســابقات محلی نیز برنامه هایی اســت که از طریق این سازمان 
انجام می شود. از طرف دیگر ۴۰ نوع جشنواره و رقابت های محلی 
که مختص خانواده ها و همه سنین است را در محله های مختلف 

تهران برگزار می کنیم.
  این برنامه ها و جشنواره های ورزشی در همه محله های تهران 

برگزار می شود؟
در واقع این برنامه ها در ۳۷۴ محله تهران راه افتاده است. با این حال، 
مسابقات ورزشــی در محله ها برگزار می شــود، بعد از آن به مرحله 
منطقه ای، پهنه ای و درنهایت مرحله نهایی می رسد. برخی از برنامه ها 

هم مختص به یک محله خاص نیست؛ مثلا جمعه گذشته ما پیاده روی 
١۰ هزار نفــری خانواده ها را در کوه بی بی شــهربانو برگزار کردیم که 

خانواده ها از هر محله ای شرکت کرده بودند.
  آیا سازمان ورزش شــهرداری به حوزه ورزش زنان نیز اهمیت 

می دهد؟
در حوزه ورزش، زنان پایتخت نشین سهم بهتری نسبت به زنان سایر 
شهرهای کشور دارند. علتش هم این است که مجموعه های ورزشی 
یک روز در میان برای زنان قابل استفاده است. شهربانوها )پارک های 
مخصوص زنان( نیز که خاص زنان اســت. پس در تهران حوزه ورزش 
زنان حوزه خوبی اســت و ۵۰ درصد از۴۰۰ هزار مراجعه به این مراکز 

ورزشی را زنان تشکیل می دهند.
  در حال حاضر سازمان ورزش شهرداری چه تغییراتی نسبت به 

سال های گذشته کرده است؟
پشتیبانی خوب وزارت ورزش و شورای شهر تهران از سازمان ورزش 

شهرداری باعث توسعه ورزش همگانی شده است.
  نمایشگاه مطبوعات امسال را چگونه ارزیابی می کنید؟

فضای نمایشگاه مطبوعات مثل همیشه خوب است. اطلاع رسانی اش 
نیز مناسب اســت، اما مثل این که برخی از روزنامه ها و خبرگزاری ها 
امسال در نمایشگاه شرکت نکرده اند که البته من علتش را نمی دانم، 
ولی امیدوارم فضای رسانه ها و مشارکت مردم در چنین فضاهایی هر 

 سال پرشور تر از  سال قبل باشد.

رئیس سازمان ورزش شهرداری تهران درباره فضای ورزشی پایتخت و در گفت وگو با »شهروند«: 

به دنبال توسعه ورزش همگانی هستیم

 زهرا صدر اعظم نوري
  رئیس کمیسیون 

سلامت شورا:
 سرمایه گذاران نمي گذارند 

کار در مسیر طبیعي خود 
انجام شود

 به زودي چند خط تولید 
موتورهاي برقي راه اندازي 

مي شود

 علي اعطا
سخنگوي شوراي شهر:

 تعطیل کردن خط 7 مترو 
راحت است اما باید به یك 

نتیجه قطعي برسیم

فراهاني، عضو شوراي 
شهر تهران: 500نفر در هفته 
به دلیل آلودگی هوا کشته 

می شوند
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